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اقتصادی

گــروه اقتصــادی -  در حالی 
بــه روزهای پایانی ســال نزدیک می 
شــویم که همواره در این ایام بسیاری 
از مســافران درگیر مشکلات ناشی از 
کمبود ناوگان هوایی کشور می شوند 
این در حالی اســت کــه اکنون حدود 
۱۹۰ فرونــد نــاوگان هوایی فعال در 
کشــور داریم که بخش زیادی از آنها 

دارای عمر بالایی هستند.
با توجه به مشکلاتی که طی چند 
سال گذشته به دلیل عدم  تنظیم عرضه 
و تقاضا در بخش هوایی کشور وجود 
داشته به طور معمول مسافران همواره 
با کمبود بلیت مواجه هســتند و همین 
امر باعث شــده اســت که سوداگری 
و دلالــی و همچنین فــروش بلیت 
چارتری از طریق ســایت و اپلکیشن 
های مختلف در حوزه هوایی کشــور 
ایجاد شود. این مشکلات سبب شد که 
دولت به فکر  ورود ایرلاین خارجی به 
پروازهای داخلی بیفتد که این موضوع  
اخیرا توسط مهرداد بذرپاش وزیر راه 

وشهرسازی مطرح شده است.
او در ایــن خصوص گفت: صد 
درصد با انجام پروازهای داخلی توسط 

ایرلاین های خارجی موافق هستم.
بذرپــاش افزود: شــرکت های 
هواپیمایی اگر تخلف کنند و در برابر 
رعایت اســتانداردها مقاومت کنند تا 
آخر کار و تــا لغو مجوزها مقابل آنها 
خواهم ایســتاد. وقتی بــه ایرلاین ها 
ســوخت ۶۰۰ تومانی می دهیم یعنی 
ســوختی با نرخ کمتر از نصف بنزین 

سهمیه ای باید آنها هم همکاری داشته 
باشند و توقع داریم با این محدودیت در 

ناوگان بلیت ها را به آژانس  ها ندهند.
وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: 
هیچ مشکل شــخصی با شرکت های 
هواپیمایی ندارم اما در برابر تخلف ها 
برخورد خواهیم داشــت. چرا برخی 
از شــرکت های هواپیمایــی باید در 
برابــر عذرخواهی و پذیرایی در زمان 
تاخیرها مقاومت داشــته باشــند در 
حالی که  مردم ولی نعمت ما هســتند 
و از مدیــران هوایــی می خواهم که با 
شرکت ها درباره رعایت استانداردها 

تعارف نداشته باشند.
بذرپــاش با بیــان اینکه علیرغم 
وجــود تحریم ها اتفاقــات خوبی در 
توســعه ناوگان و خرید هواپیما رخ 
داده اســت، افزود: در هر شــرایطی ما 
محکوم به توسعه ناوگان هستیم. البته 
در حوزه توسعه ناوگان اقداماتی انجام 
شده که ما محدودیت در اطلاع رسانی 
داریم تــا بــه واردات هواپیما ضربه 

نخورد.
وزیر راه و شهرســازی گفت: در 
حال حاضر  یکی از مشــکلات ما در 
صنعــت هوانوردی ناتــرازی تقاضا 
و عرضه اســت اما نمی توان  به مردم 
گفت که تحریم هستیم و بلیت نداریم 
از ایــن رو باید ایــن موضوع را حل 
کنیم.از تمام شــرکت های هواپیمایی 
می خواهیم هــر کدام که امکان دارند 
واردات هواپیما را انجام دهند. در این 
مسیر از منابع وزارت راه و شهرسازی 
و تهاتر استفاده می کنیم. حتی اگر لازم 
باشد برای این کار مجوز هم می گیریم. 

یکی از اصلی ترین برنامه های وزارت 
راه و شهرسازی توسعه ناوگان است و 
هر مجوزی که لازم باشد برای این کار 

صادر خواهد شد.

ورود ایرلایــن خارجی در 
مجلس تایید نشده است

این در حالی اســت کــه بعد از 
گذشت چند روز از این اظهارات، سید 

احسان خاندوزی وزیر اقتصاد و دارایی 
در پاســخ به سوال باشگاه خبرنگاران 
جوان در خصوص ورود ایرلاین های 
خارجی بــه پروازهای داخلی گفت: 

بنــدی در این زمینــه در لایحه برنامه 
هفتــم در نظر گرفته شــده بود که در 
نهایت تأیید صحــن علنی مجلس را 
به دســت نیــاورد. در دولت هم فعلًا 
مصوبه ای در دستور کار کمیسیون ها 
نیســت. اما در دستگاه های اجرایی با 
توجه به جزئیاتی که از ســوی رئیس 
سازمان هواپیمایی کشوری و وزیر راه 
و شهرسازی مطرح شده، این موضوع 

در حال پیگیری است.
در همیــن زمینه هــم محمدی 
بخش رئیس سازمان هواپیمایی کشور 
به باشگاه خبرنگاران گفته بود که نیاز 
فعلــی ما برای ناوگان هوایی کشــور 
۵۵۰ فروند اســت اما در حال حاضر 
تنها ۱۹۰ فروند ناوگان فعال هوایی در 
کشور داریم که امیدواریم تا پایان سال 

به بیش از ۲۰۰ فروند برسد.
ورود ایرلایــن خارجی به 
پروازهای داخلــی پیگیری می 

شود
وی در خصــوص ورود ایرلاین 
های خارجی هم پیش از این گفته بود: 
ایــن موضــوع را در قالب یک بند در 
قانــون برنامه هفتم پیگیری می کردیم 
اما این پیشنهاد در مجلس به هر دلیلی 
رای نیاورد اما پیگیری ها از مسیر دیگر 
در حال انجام اســت. در هر صورت 
هــر اقدامی که بتواننــد به جابه جایی 
مســافران کمک کنند تا به طور نسبی 

به تعادلی در عرضه و تقاضا برســیم را 
دنبــال می کنیم. این اقدام قطعا به دلیل 
کمبود ناوگان اســت تا بتوانیم عرضه 

بلیت را در بازار افزایش دهیم.
وی تاکید کرد: کلیت موضوع در 
مرحله بررســی های کارشناسی است 
و بــه طور قطع ایــن اقدام ملاحظات 
خاص به خــود را دارد و باید با توجه 
بــه قوانین و مقررات بالادســتی این 
اقدام انجام شــود. بــه هر حال به نظر 
می رسد این امر می تواند کمک خوبی 
به افزایش فرکانس های پروازی باشد 
و بــاز هم تاکید می کنــم همه این ها 
به شرطی اســت که مصوبات قانونی 

رعایت شوند.
 در همین رابطه عباسی کارشناس 
بخش حمل ونقل هوایی کشور گفت: 
ایــن اقدام به هیچ عنــوان نمی تواند 
ســبب بهبود وضعیت صنعت هوایی 
کشور شود چراکه ورود ایرلاین های 
خارجی در بخــش پروازهای داخلی 
زمینه ســاز از بین رفتن شرکت های 
هواپیمایی داخلی شده وبه مرور  باعث 
ورشکستگی و وارد شدن زیان به این 

بخش خواهد شد.
وی ادامــه داد: اگر ایرلاین های 
خارجی با قیمت هایی که مورد توافق 
دو طرف واقع می شود وارد این صنعت 
شود زمینه ســاز از بین رفتن ظرفیت 
ایرلاین های داخلی خواهد شد چراکه 

کمتر مسافری دیگر ترجیح می دهد با 
ایرلاین های داخلی اقدام به سفر کند.

این کارشناس حمل ونقل هوایی 
یادآور شــد: نرخ بلیت ایرلاین های 
خارجی با توجه به آنکه قیمت مصوبی 
ندارد بســیار گران تــر از حد معمول 
خواهــد بود که همیــن امر باعث می 
شــود بخش زیادی از مسافران هوایی 

کشور کاهش پیدا کند.
اما در آن طرف ماجرا حسینی یکی 
دیگر از کارشناســان صنعت هوایی به 
باشگاه خبرنگاران گفت: ورود ایرلاین 
های خارجی در مسیرهای داخلی برای 
بسیاری از مسافران جذاب خواهد بود 
چراکه در حال حاضر ســطح کیفیتی 
که ایرلاین های داخلی برای مسافران 
ارائه می دهد متناســب با قیمت بلیت 
ها نیســت و همین موضــوع باعث 
نارضایتی برخی از مسافران شده است.
او گفت: این اقدامات شاید باعث 
شود که شرکت های هواپیمایی  داخلی 
از انحصــار خارج شــده و به نوعی 
کیفیت های متناســب با قیمت های 

بلیت به مسافران عرضه کنند.
وی بیــان کــرد: در حال حاضر  
ناوگان هوایی کشور با کمبود هواپیما 
مواجه است که ورود این ایرلاین های 
خارجــی می تواند بخشــی از کمبود 
نــاوگان هوایی را در این حوزه جبران 

کند.

کارشناسان پاسخ می دهند؛

ورود ایرلاین  خارجی به 
پرواز های داخلی معضل کمبود 

بلیت  را برطرف می کند؟
وزیر راه وشهرسازی از موافقت خود برای ورود ایرلاین  خارجی به پرواز های داخلی خبر داد اما وزیر اقتصاد 
این موضوع را رد کرد البته به گفته برخی از کارشناسان این اقدام برای رفع مشکل کمبود بلیت راهگشا نیست.

گــروه اقتصــادی  - فروش 
فیلترشکن و کسب درآمد از آن مجاز 
نیســت اما جرم انگاری هم نشده و 
تلاش هایی دارد صــورت می گیرد 
که این مســئله علاوه بــر غیرمجاز 
بودن، جرم انگاری هم بشود و طبیعتا 
نهادهای مربوطه باید آن را دنبال کنند.
طبق اعــلام وزارت ارتباطات 
برخــورد بــا مافیای فروشــندگان 
فیلترشــکن بر عهده دســتگاه های 
امنیتی و قضایی است. البته طبق نظر 
این دستگاه ها برای این برخورد خلأ 
قانونــی وجود دارد و این کار با ورود 
مجلس شــورای اســلامی قابل حل 
است. از زمانی که موضوع فیلترینگ 
با هــدف جلوگیری از دسترســی 
کاربران به وبگاه های مغایر با قوانین 

و سیاســت های جمهوری اسلامی 
ایــران مطرح شــد، رواج VPN و 
فیلترشــکن ها و در ادامــه در نظــر 
گرفتن قوانیــن، مقررات و مجازات 
برای فروش و اســتفاده از آن ها، هم 
ذیل قانون جرایم رایانه ای کشور هم 
مطرح شــد اما این مسئله یک سال و 
نیم است که به دلیل محدودیت های 
ایجاد شده برای چند پلتفرم خارجی 
و به دنبال آن اســتفاده از فیلترشکن، 
علی رغم هشــدار کارشناسان نسبت 
بــه خطرات احتمالی آن دوباره مورد 

بحث و بررسی قرار گرفته است.
برخــی تحلیلگــران بــر این 
عقیده اند کــه بدافزار بودن خاصیت 
وی پی ان نیســت و ایــن موضوع در 
مورد همه اپلیکیشن ها صدق می کند 

و حتی یک اپلیکیشن ماشین حساب 
هم ممکن اســت بدافزار باشــد؛  اما 
محدود شــدن بعضی از پلت فرم ها 
در ســال های گذشــته مردم را با این 
خطر مواجه کرد و باعث شــده اکثرا 
بــه وی پی ان هــا و اپلیکیشــن های 
ناشــناس روی بیاورند این در حالی 
است که این اپلیکیشن ها ممکن است 
دسترسی های غیرمتعارفی مثل مکان 
و لیســت مخاطبان را بگیرند و از این 

اطلاعات سوء استفاده کنند.
اما نکته قابل توجه این است که 
فروش فیلترشکن و کسب درآمد از 
آن مجاز نیســت اما جرم انگاری هم 

نشــده و تلاش هایــی دارد صورت 
می گیــرد کــه این مســئله علاوه بر 
غیرمجاز بودن، جرم انگاری هم بشود 
و طبیعتــا نهادهای مربوطه باید آن را 

دنبال کنند.
البته سال گذشــته قوه قضائیه 
موظف شــد که با همکاری وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات و سایر 
دســتگاه های ذیربط، با فروشندگان 
فیلترشــکن ها و وی پی ان غیرمجاز 
برخورد قانونی و متخلفین را مجازات 
کند. بنابراین طبــق این تصمیم قرار 
شــد تولیدکنندگان، فروشــندگان 
و توزیــع کنندگان وی پــی ان ها و 

فیلترشکن های غیر مجاز از این پس 
مشــمول مجازات مــاده ۷۵۳ قانون 
مجازات اسلامی شــوند و در مورد 
اشخاص حقوقی علاوه بر مجازات 
مندرج در ماده ۷۵۳، نسبت به شرکت 
تجاری یا موسسه متخلف، لغو امتیاز 

و تعطیلی نیز رقم خواهد خورد.  
طبق بررسی ها و اعلام مسئولان 
۶۴ درصد از کاربران از فیلترشــکن 
اســتفاده می کنند و سهم پهنای باند 
ناشــناس به ۲۵ درصد رسیده همین 
موضــوع انتقــاد و گلایه هایــی را 
نسبت به نظارت بر این حوزه مطرح 
می کنــد. به طور مثال معاون اول قوه 

قضائیه چندی پیش اعلام کرد خرید 
فیلترشکن بسیار آسان است.

به گفتــه وی اکنــون در زمینه 
دسترســی بــه فضای مجــازی در 
برخــی نرم افزارها محدودیت ایجاد 
شــده اســت، اما خرید فیلتر شکن 
بسیار آســان است و اگر تصور کنیم 
کســانی که فیلترشــکن را ساختند 
دلشان برای ما سوخته، ساده انگاری 
اســت، چراکه با همین فیلتر شــکن 
می تواننــد امنیت جامعــه را بر هم 
بزنند.با گذشــت یک ســال  و نیم از 
افزایش اســتفاده فیلترشکن توسط 
کاربران و توصیه مســئولان مبنی بر 

ناایمن شدن دستگاه های الکترونیکی 
هنگام استفاده از فیلترشکن، همچنان 
ابهاماتی دربــاره این موضوع وجود 
دارد. در این راســتا به تازگی عیسی 
زارع پور - وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات- در جمع دانشجویان فعال 
فرهنگی، سیاسی و اجتماعی سراسر 
کشور ضمن تشــریح دستاوردهای 
دولت سیزدهم در حوزه ICT درباره 
ادعاهای مطرح شــده از گردش مالی 
فروش فیلتر شــکن در کشور، اظهار 
کرد: ما از کســانی که ادعا کرده اند که 
فیلترکنندگان، فیلترشکن می فروشند، 
خواســته ایم مســتندات خود را به 
قوه قضاییــه ارائه کننــد که تاکنون 
چیزی ارائه نشــده است. وی تأکید 
کرد: برخورد با مافیای فروشــندگان 

فیلترشــکن بر عهده دســتگاه های 
امنیتی و قضایی است؛ البته طبق نظر 
این دستگاه ها برای این برخورد خلأ 
قانونی وجود دارد و با ورود مجلس 
شــورای اســلامی قابل حل است.   
بنابرایــن با توجه بــه اینکه درحال 
حاضر یک خط قانون برای برخورد 
با افراد ســودجو در بحث فیلترشکن 
و فروشــندگان آن نداریم و تا زمانی 
که این چنین است نباید جمع آوری 
ایــن فضــا را از وزارت ارتباطــات 
انتظار داشــت به نظر می رسد وقت 
آن رســیده دستگاه و نهادهای متولی 
به دلیــل افزایش مخاطرات و ناایمن 
شــدن دســتگاه های الکترونیکی از 
جملــه موبایل تدابیــری و اقدامات 

مهمی اتخاذ شود.

برخورد با مافیای فیلترشکن بر عهده کدام نهاد است؟

ورود ایرلاین های خارجی در مسیرهای داخلی برای بسیاری از مسافران جذاب خواهد بود 
چراکه در حال حاضر سطح کیفیتی که ایرلاین های داخلی برای مسافران ارائه می دهد متناسب 
با قیمت بلیت ها نیست و همین موضوع باعث نارضایتی برخی از مسافران شده است.

تماس: 44424999 076         تحریریه: 09347685841
واتساپ: 09347680714      اینستاگرام: eghtesadkish@        تلگرام:09347680714

 روزنامه اقتصاد کیش

گروه اقتصادی - یک کارشناس 
اقتصادی بیان بیان این که، افزایش نرخ 
بهره باعث می شود که سرمایه گذاران 
تمایل کمتری به ســرمایه گذاری در 
پروژه های بلند مدت داشته باشند زیرا 

هزینه تامین سرمایه افزایش می یابد.
نــرخ بهــره یکــی از ابزارهای 
بانــک مرکزی برای پیشــبرد اهداف 
سیاســت پولی خود است. از این رو 
سرمایه گذاران پیش از سرمایه گذاری 
باید با بررسی این نرخ، سیاست بانک 

مرکزی را پیش بینی کنند. 
بانک مرکزی با توجه به شرایط 
اقتصادی دو سیاست پولی انبساطی و 
انقباضی را در پیش می گیرد و با اجرای 
هر یک از این سیاست ها عرضه پول را 
کنترل می کند. سیاست پولی انبساطی 
در زمــان رکــود و سیاســت پولی 
انقباضی در زمان تورم اجرا می شــود.
مهدی روزبهانی کارشناس اقتصادی 
با بیــان اینکه اهمیت بررســی نرخ 
بهره، اثرگذاری آن بر رشد اقتصادی، 
بازارهای موازی، تورم، رکود، نرخ دلار 
و … است. سرمایه گذاران باید بدانند 
که در چه شــرایطی ســرمایه گذاری 

می کننــد و چه میزان ســود کســب 
خواهنــد کرد. به گفته روزبهانی، نرخ 
بهره باید به گونه ای انتخاب شــود که 
بین این نرخ و رشــد اقتصادی تعادل 
بــه وجود آید. افزایش بیش از حد آن 
باعث کاهش رشد اقتصادی و کاهش 
بی رویه به مشکلات دیگری همچون 
افزایش تورم منجر می شــود. به بیان 
ساده تر، افزایش این نرخ باعث کاهش 
تســهیلات بانکی، تولیــد ناخالص 
داخلــی و در نتیجــه کاهش رشــد 

اقتصادی می شود.

تأثیر قابــل توجه بهره بر 
اقتصاد چیست؟

روزبهانــی با بیان اینکــه تأثیر 
نرخ بهره بر ســرمایه گذاری چیست؟ 
گفت: افزایش نرخ بهره باعث می شود 
که ســرمایه گذاران تمایل کمتری به 
سرمایه گذاری در پروژه های بلند مدت 
داشته باشند. به عبارت دیگر، با افزایش 
این نرخ هزینه تأمین سرمایه افزایش 
می یابد. در نتیجه، ســرمایه گذاران به 
ســرمایه گذاری در پروژه های کوتاه 
مدت و ســپرده بانکی تمایل بیشتری 

دارنــد. این کارشــناس اقتصادی به 
ارتباط تقاضا با نرخ پرداخت و افزود: 
با افزایش بهره تقاضا در سطح جامعه 
کاهش می یابد. به دلیل کاهش تقاضا 
و بــه دنبال آن ضــرر تولید کنندگان، 
افزایش این نــرخ تأثیر منفی بر روی 

رشد اقتصاد خواهد داشت
تورم: با افزایش این نرخ هزینه 
تأمین سرمایه برای شرکت ها افزایش 
می یابد و در نتیجه هزینه تولید کالاها و 
خدمات افزایش می یابد. این امر باعث 

افزایش تورم در اقتصاد می گردد.
رابطه نرخ بهره بر وضعیت 

اقتصادی:
تعییــن این نرخ از ابزارهای مهم 
سیاســت گذاری پولی است که بانک 
مرکزی آن را بــا هدف کنترل تورم و 
رکود انتخاب می کند. به بیان دیگر نرخ 
بهره یکــی از ابزارهای بانک مرکزی 
برای بهبود وضعیت اقتصادی کشور 

است.
افزایش یــا کاهش این نرخ 
منجــر به کنترل و تغییر عوامل 

زیر می شود:
تحریک سرمایه گذاری: بانک 

مرکزی با افزایش بهره بانکی سعی در 
تشویق سرمایه گذاران به سپرده گذاری 
در بانک می کند. گفتنی است که میزان 
بهــره با توجه بــه وضعیت اقتصادی 

کشور تعیین می شود
کنتــرل تورم: بانک مرکزی با 
تنظیم این نرخ تورم را کنترل می کند. 
افزایــش آن منجر به کاهش نقدینگی 
شــده و رکود در بازارهای موازی مثل 

طلا، خودرو و مسکن ایجاد می شود
جذب ســرمایه: بانک مرکزی 
بــا تعییــن نــرخ مناســب می تواند 
سرمایه گذاران داخلی و خارجی را به 
جذب سرمایه در کشور تشویق کند. 
با جذب سرمایه میزان سرمایه گذاری، 
اشــتغال و رشــد اقتصادی افزایش 

می یابد
تعــادل در بــازار ارز: بانک 
مرکزی با تعیین میزان بهره مناســب 
می تواند تعــادل در بازار ارز را حفظ 
کند. با افزایــش این نرخ، ارزش پول 
ملی افزایش می یابــد و این می تواند 
باعث کاهش درخواست برای خرید 
ارز خارجی شــود. در نتیجه، منجر به 
کاهش فشــار بر روی ارزش پول ملی 

شود.
افزایش ســرمایه گذاری در 
اقتصــادی مختلف:  بخش های 
بانــک مرکزی بــا تعیین نــرخ بهره 
مناسب با شــرایط اقتصادی می تواند 
سرمایه گذاران را به سرمایه گذاری در 
بخش های مختلف اقتصادی تشویق 
کند. با جذب سرمایه، میزان اشتغال و 

رشد اقتصادی افزایش می یابد
رابطــه نرخ بهــره و بازار 

سرمایه:
نرخ بهــره خاصیت جهت دهی 
بــر دیگر بازارها را دارد. زمانی که این 
نرخ افزایش می یابد، ســرمایه گذاران 
نگهداشــت پول در بانک برایشــان 

سودآوری بیشتر و ریسک کم دارد.
افزایش ایــن نرخ باعث کاهش 
فعالیت در بازارهــای مالی و کاهش 
ارزش ســهام و دیگــر اوراق بهادار 
می شــود. بنا به شــرایط اقتصادی و 
تشــخیص بانک مرکزی، عکس این 
موضوع هم امکان پذیر اســت. به این 
صورت که بهره کاهش یابد و در مقابل 
بازارهای دیگر جذابیت بیشتری برای 

سرمایه گذاری داشته باشند.

گروه اقتصادی - به گفته مسئولان، اگر فرآیند تقسیم سود سهام عدالت متوفیان 
حداکثر تا ۱۰ اسفند ماه به پایان برسد، سود سهام عدالت امسال و سال های گذشته به 
حساب وراث واریز خواهد شد.۱۵ آبان امسال بود که از میراث، سامانه انتقال سهام 
عدالت متوفیان به وراث رونمایی شد. با فراهم شدن سامانه میراث یکی از وراث که 
حتما باید ســجامی شده باشد در ابتدا باید به درگاه یکپارچه ذینفعان بازار سرمایه به 
آدرس »ddn.csdiran.ir« وارد شود و در گام بعدی با ورود به بخش »امور سهام 
عدالت متوفی« و با وارد کردن کدملی و تاریخ تولد متوفی در بخش »استعلام نوبت 
تشکیل پرونده« نسبت به زمان فرا رسیدن تشکیل پرونده و نوع دارایی متوفی آگاهی 
لازم را کسب کرده، پس از آن در صورت تائید زمان تشکیل پرونده می تواند به هر یک 
از دفاتر کارگزاری و بانک های منتخب مراجعه کند و در پایان نیز پس از تشکیل پرونده 
در یکی از دفاتر، امکان پیگیری پرونده از طریق بخش »استعلام وضعیت پرونده« در 
درگاه یکپارچه برای تمامی وراث، قابل مشــاهده خواهد بود. وراث متوفیان ســهام 
 »ddn.csdiran.ir« عدالت بعد از مراجعه به درگاه ذینفعان بازار سرمایه به آدرس
و مشخص شدن زمان تشکیل پرونده برای آغاز فرایند انتقال سهام متوفیان سهام عدالت 
به وراث باید به بانک های »ملی، ملت، پارسیان و تجارت« و کارگزاری های منتخب 
از جمله »معاملات آرتان، توسعه فردا، آتیه، سهام پژوهان، دانایان پارس، آبتین استاک، 
توســعه اندیشه دانا، آرمان تدبیر نقش جهان، شاخص سهام، سهم آشنا، ساوآفرین، 
ســرمایه گذاری ملی، آراد ایرانیان، فارابی، هامرز، آســمان، نماد شاهدان، آگاه، مبین 
سرمایه، مفید، نهایت نگر، پویان، هوشمند رابین، شهر، تدبیرگران فردا، کاریزما، اندیشه 
و بینش پیشرو، بازار سهام، ملل پویا، آرمون بورس، آپادانا، اقتصاد بیدار، خبرگان، کالای 
خاورمیانه، بانک سامان، رفاه، سپه، پاسارگاد، انصار، تجارت، ملت و پارسیان، ملی و 

کارآفرین« مراجعه کنند.
اما چه اسناد و مدارکی جهت مراجعه نیاز است؟

تصویر کارت ملی و صفحه اول شناســنامه متوفی. اصل یا تصویر برابر با اصل 
کارت ملی و صفحه اول شناسنامه تمامی وراث تعیینی در گواهی حصر وراثت )با این 
توضیح که رسید متقاضی کارت ملی و یا گواهی شماره ملی ممهور به مهر سازمان ثبت 
احوال می تواند جایگزین کارت ملی باشد(. اصل یا تصویر برابر با اصل گواهی حصر 
وراثت متوفی )در صورتی که مادر در عداد وراث باشد؛ مستنبط از بند ب ماده ۸۹۲ 
قانون مدنی جهت کنترل حاجب، صفحات شناسنامه مربوط به تعداد فرزندان پدر و 
مادر متوفی نیز الزامی است( در صورتی که متوفی دارای وصیت نامه رسمی باشد که 
در گواهی حصر وراثت نیز به آن اشاره شده است، ارائه اصل یا تصویر برابر با اصل 
وصیت نامه نیز ضروری است. فرآیند انتقال سهام عدالت متوفیان به وراث که محمود 
حسنلو، معاون فناوری و توسعه نوآوری شرکت سپرده گذاری مرکزی در خصوص 
آن به باشگاه خبرنگاران جوان گفته بود: تمامی فرآیند اجرای این اقدام رایگان بوده و 
لازم نیست وراث هیچ گونه مبلغی را پرداخت کنند. پیش از این هم مهدی حاجی وند 
در خصوص رایگان بودن فرآیند انتقال سهام عدالت به وراث گفت: باید بر این نکته 
تاکید کرد که وراثی که از طریق بازار سرمایه )شعب کارگزاری ها و شعب بانک های 
منتخب( اقدام به انحصار وراثت سهام عدالت کنند فرآیند برای آن ها رایگان خواهد 
بود. به تازگی هم معاون فناوری و توسعه نوآوری شرکت سپرده گذاری مرکزی مطرح 
کرده است: در پایان سال فرآیند توزیع سود سهام عدالت را خواهیم داشت، اگر فرآیند 
تقسیم سود سهام عدالت متوفیان حداکثر تا ۱۰ اسفند ماه به پایان برسد، سود سهام 
عدالت امســال و ســال های گذشته به حساب وراث پرداخت خواهد شد. بر همین 
اساس هم مهدی حاجی وند دستیار ویژه و مشاور رئیس سازمان بورس در امور سهام 
عدالت گفت: تا ۱۰ اسفندماه هر کسی که مراجعه کند و اقدامات مربوط به کار انتقال 
ســهام عدالت متوفی خود را انجام دهد ســود امسال و سالیان گذشته را با واریز سود 
سهام عدالت دریافت خواهد کرد. اگر هم فردی بعد از ۱۰ اسفند مراجعه و اقدامات 
را انجام دهد سود آن محفوظ خواهد ماند، اما آن را در در زمستان سال آینده دریافت 
خواهد کرد. او افزود: نکته مهم دیگر این که برای دریافت سود هیچ لینک و پیامکی 

برای افراد ارسال نخواهد شد و افراد هم باید در این زمینه هوشیار باشند.

چرا افزایش نرخ بهره باعث کاهش سرمایه گذاری بلند مدت می شود؟

گروه اقتصــادی - علی آبادی 
گفت: ناترازی در انرژی، آب، برق یک 
واقعیت اســت. مهم این است که باید 
برای رفع  آن راهکار داشته باشیم و باید 
به سمت بهر ه وری از مصرف حرکت 
کنیم. در مورد بنزین، چون ارزان است 
مصــرف بهینه نداریم و یک نفر ایرانی 
معــادل یک اروپایــی بنزین مصرف 

نمی کند.  
نشســت هیات نمایندگان اتاق 
ایــران در دوره دهم بــا حضور وزیر 
صنعت، معدن و تجارت برگزار شــد. 
در این نشســت عبــاس علی آبادی، 
وزیر صنعت، معدن و تجارت، گفت: 
بــا مطالب و گفته هــای فعالان بخش 
خصوصی آشنا هستم؛ من هم مانند شما 
سال ها با این مشکلات دست وپنجه نرم 
کرده و در این شــرایط کار کرده ام؛ کما 
اینکه شما هم در این شرایط کار می کنید 

و به تعبیری رنج در گنج است.
علی آبادی ادامه داد: من گفته های 
بخش خصوصی را شنیدم و همه این ها 
درست است. امروز صبح جلسه ای با 
رئیس جمهوری، وزیر امور اقتصادی و 

دارایی، رئیس بانک مرکزی داشــتیم و 
در آن جلســه هم به همین موضوع ها 
اشاره شد. البته باید صحبت های طرف 
مقابل را هم شــنید. با تعامل ســازنده 
باید مسائل بررســی شود و درنهایت 
راه حل هایی ارائه شــود.او افزود: من 
و معاونــان وزارت صنعــت، معدن و 
تجــارت آمادگی داریم در نشســت 
کمیسیون های تخصصی اتاق ایران با 
حضور همه ذی نفعان حضور داشــته 
باشــیم. بخشــی از این مشکلات را 
می توان در آن نشست ها برطرف کرد و 
بخشی هم باید در هیات دولت مطرح 
شــود.وزیر صنعت، معدن و تجارت 
ادامه داد: در کنار مسائل روزمره باید به 
مسائل تأثیرگذار دیگر هم توجه کرد. 
اطــلاع ما از هــوش مصنوعی در حد 
دیتاست، ولی فهم دقیق و جامع نداریم. 
این مســائل همانی است که جهان اول 
و دوم و ســوم را ساخت و بی توجهی 
به این موارد تحول ساز، مشکل آفرین 
است. علی آبادی تصریح کرد: از روی 
برخی از مسائل باید عبور کرد؛ ما هنوز 
هم نتوانسته ایم قیمت بنزین را حل کنیم 

و با آدرس اشتباه دادن با مسائل برخورد 
می کنیم. نباید در محاسبات خود اشتباه 
کنیم.وزیر صمت بیان داشت: ناترازی 
در انرژی، آب، برق یک واقعیت است. 
مهم این اســت که باید بــرای رفع  آن 
راهکار داشته باشــیم و باید به سمت 
بهــر ه وری از مصرف حرکت کنیم. در 
مورد بنزین، چون ارزان است مصرف 
بهینه نداریم و یک نفر ایرانی معادل یک 
اروپایی بنزین مصرف نمی کند.  علی 
آبــادی ادامه داد: دربــاره عدم دخالت 
دولت در قیمت گذاری ها و نرخ ارز، نظر 
خود را گفته ام، ولی مشکلاتی هم وجود 
دارد و برخی شرکت ها از همه رانت ها 
استفاده می کنند و درنهایت می خواهند 
تعیین قیمت هم به عهده آن ها باشد. باید 
از دید ملت هم به مســئله نگاه کنید. اما 
وقتی فردی با تکیه بر دانش خود، کالایی 
خلق کرده و از رانتی استفاده نکرده، باید 
از آن حمایت کرد.وی تصریح کرد: ما 

از اتاق ایران با تمام قوا حمایت می کنیم. 
مقام معظم رهبری معتقدند که همه چیز 
را به بخش خصوصی بســپارید و باید 
دولت نظارت کند. باید راهی پیدا کنیم و 
در مسیر درست این مسئله محقق شود. 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در کنار 
شماست. وی افزود: ما یک ملت هستیم 
و بخــش خصوصی و دولتی ندارد، اما 
باید با کمک هم اقدامات را انجام دهیم 
و باید به عملکــرد هم نظارت کنیم تا 
کار ها را بهتــر انجام دهیم.  علی آبادی 
افزود: باید تجارت را توسعه دهیم، در 
حال حاضر با کشور های عضو اوراسیا 
موافقتنامه تجارت آزاد داریم و با سوریه 
موافقت نامه تجارت آزاد داریم، با عراق 
نیز موافقتنامه تجارت ترجیحی داریم 
و بــا ترکیه هم موافقــت نامه تجارت 
ترجیحی داریم البته موافقتنامه با ترکیه 
اجرا نمی شــود و نیاز به اصلاح دارد تا 

مشکلی برای تجار ما ایجاد نشود.

وزیر صمــت تاکید کــرد: باید 
صادرات را توســعه داد، در صادرات 
دچار ناترازی هستیم و با برخی کشور ها 
به شــدت این ناترازی مشهود است و 
ما فقط از آن ها وارد کننده هســتم. البته 
موانع وجــود دارد، ولی رفع آن امکان 
پذیر است. وی ادامه داد: برای استفاده 
از ظرفیت بخش خصوصی، راهکار ها 
و مدل هایی وجــود دارد که می توانیم 
در کمیســیون های تخصصــی اتاق 
ایــران درباره آن ها گفتگــو کرده و به 
راهبرد مشترک برسیم.در این نشست 
رئیس اتاق ایران نیز با اشــاره به نتایج 
پایش های فصلی محیط کســب وکار 
اظهــار داشــت: محیط کســب وکار 
کشــور وضعیت مســاعدی ندارد و 
همچنان سه مشکل غیرقابل پیش بینی 
بــودن و تغییرات قیمت مــواد اولیه و 
محصولات، دشــواری تأمین مالی از 
بانک ها و بی ثباتی سیاست ها و قوانین 

و رویه های اجرایی ناظر بر کسب وکار، 
طی چند فصل گذشــته به قوت خود 
باقی است. حسن زاده افزود: مسئله مهم 
دیگری کــه تهدید جدی برای فعالان 
اقتصادی محســوب می شود، بحث 
تأمین مالی برای شرکت های کوچک 
و متوســط اســت. باوجود تأکید بر 
تنگنای مالی واحد های تولیدی به ویژه 
واحد های کوچک و متوسط که بخش 
عمده بنگاه های ما را تشکیل می دهند، 
سیاســت های پولی که در کشور دنبال 
می شود، در راستای تشدید این مشکل 

در سال جاری بوده است.

وزیر صمت در پارلمان بخش خصوصی مطرح کرد؛

هنوز نتوانسته ایم قیمت بنزین را حل کنیم
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